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Forumul păcii, întrunit în capitala Franţei pentru a organiza lumea după 
cea dintâi conflagraţie mondială, şi-a deschis lucrările la 18 ianuarie 1919 în 
prezenţa reprezentanţilor a 32 de state. România, care în prealabil obţinuse 
recunoaşterea statutului de „aliat" şi în consecinţă dreptul de a participa în 
această calitate la Conferinţă, a trimis la Paris o delegaţie condusă de primul 
ministru Ion I. C. Brătianu, care şi-a stabilit cartierul general în sediul Legaţiei 
României din bulevardul Champ-Elysee nr. 77. Din delegaţie făceau parte 
colaboratori apropiaţi ai premierului român, reprezentanţi ai provinciilor care se 
uniseră cu România în anul 1918, precum şi numeroşi consilieri tehnici, 
specialişti în probleme juridice, militare, economice, financiare, etnografice şi 
geografice'. 

Consiliul Dirigent din Sibiu, care administra fostele teritorii româneşti 
din Austro-Ungaria, era reprezentat de Alexandru Vaida-Voevod, şeful 

Resortului de externe al Consiliului şi ministru fără portofoliu în guvernul 
liberal. Din Paris, Vaida a expediat regulat, săptămână de săptămână, lungi 
scrisori, adevărate rapoarte, lui Iuliu Maniu, preşedintele Consiliului Dirigent, 
pe care acesta, la cerinţa autorului, le-a păstrat. Aflate, o bună parte din ele, la 
Direcţia Judeţeană Sibiu a Arhivelor Naţionale, acestea se constituie astăzi 

1 Nicolae Mişu, trimis extraordinar şi ministru plenipotenţiar al României la Londra, generalul 
Constantin Coandă, aghiotant regal, fost preşedinte al Consiliului de Miniştri, Victor Antonescu, 
trimis extraordinar şi ministru plenipotenţiar la României la Paris, George Danielopol, trimis 
extraordinar şi ministru plenipotenţiar al României la Washington, Constantin Diamandy, fost 
trimis extraordinar şi ministru plenipotenţiar al României în Rusia, Alexandru Vaida-Voevod, 
Iancu Flondor şi Ioan Pelivan, reprezentând provinciile româneşti unite cu România, Eftimie 
Antonescu, C. Antoniade, M. Djuvara - consilieri specialişti în probleme juridice, colonel Toma 
Dumitrescu - în probleme militare, G. Caracostea, dr. Creangă, Gh. Crişan, E. Pangrati, D. 
Gheorghidiu, D. Marinescu, Ioan Mocioni, dr. Gh. Moroianu, dr. Mrazec, Eugen Neculce, Mihai 
Şerban, George Popescu, Nicolae Ştefănescu, Ion Tănăsescu - în probleme economice şi 

financiare, Caius Brediceanu, dr. Coltor, Alexandru Lepădatu, Arhip Roşca, Vasile Vitenco şi 
Traian Vuia - în probleme etnografice şi geografice. C. Botoran, I. Calafeteanu, E. Campus, V. 
Moisuc, România şi Conferinţa de Pace de la Paris (1918-19120), Cluj-Napoca, Editura Dacia, 
1983, pp. 315-316. 
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într-o valoroasă sursă de informaţii pentru specialişti şi cei interesaţi în istoria 
evenimentului care a stat la baza lor, Conferinţa de Pace de la Paris. Câteva, 
patru la număr, sunt reproduse integral în lucrarea lui Liviu Maior, Alexandru 
Vaida-Voevod între Belvedere şi Versailles (însemnări, memorii, scrisori), 
Bucureşti, Editura Sincron, 1993. Noi am depistat, în acelaşi loc, alte 
aproximativ 20, nevalorificate sau valorificate prea puţin, la fel de valoroase şi 
interesante. 

Rapoartele, de fapt o corespondenţă, e adevărat nu una oarecare, între 
vechi prieteni şi apropiaţi colaboratori, aveau rolul de a-l informa pe Iuliu 
Maniu în legătură cu activitatea delegaţiei române, mersul lucrărilor 

Conferinţei, discuţiile pe marginea problemelor de interes pentru România. 
„Sper - scrie Vaida - că rapoartele mele, cu toată lungimea lor şi cu toată 
scrisoarea infamă, deşi Te plictisesc poate câte odată, dar tot îţi oferă putinţa de 
a fi informat, pe cât îmi este cu putinţă, exact". Pus astfel la curent cu 
evenimentele, Maniu îi putea trimite, la rândul său, instrucţiuni precise. După 
plecarea lui Brătianu de la Paris când, alături de Nicolae Mişu, şi-a asumat 
conducerea delegaţiei, Vaida se subordonează tot mai mult lui Maniu în 
privinţa politicii de urmat, solicitând asiduu instrucţiuni din partea acestuia. „Te 
rog trimite-mi prin curier instrucţii", scrie el în 18 VI 1919, răspunzând cererii 
lui Maniu de a veni la Sibiu. „Fii asigurat că şi fără a discuta judecăm şi simţim 
la fel în faţa aceloraşi premise şi că dintr-o vorbă lapidară pricep ceea ce 
doreşti. Aruncă-mi deci vorba". Iar în legătură cu maniera de întocmire a 
rapoartelor scrie: „Să nu crezi că rapoartele mele ar fi pesimiste şi scrise sub 
impresia unor mici miserii cari m-ar fi impresionat mai mult de cum ar fi 
trebuit să mă impresioneze. Înşirarea faptelor şi confirmarea lor prin 
evenimente te-au putut convinge că nu m-am lăsat sedus de sentiment pe contul 
judecăţii şi înţelepciunei, ci Ţi-am făcut o caracterizare pe cât de pesimistă pe 
atât de conformă realităţii". 

Pe lângă instrucţiuni, Vaida solicită lui Maniu informaţii asupra situaţiei 
din ţară, folositoare pentru postura în care se afla la Paris, dar şi pentru a putea 
comunica punctul său de vedere în legătură cu acestea. Asupra problemelor 
româneşti se informează şi prin alte canale: presa românească din capitala 
Franţei, Mihai Popovici, cu care corespondează, Gheorghe Moroianu, omul 
prin intermediul căruia Maniu îi transmite de obicei instrucţiunile, Gheorghe 
Crişan şi Cherciu, având calitatea de curieri pe ruta Sibiu-Paris şi retur, ori prin 
Nicolae Mişu şi Victor Antonescu, care şi ei fac drumuri dese la Bucureşti. Tot 
prin ei expediază majoritatea rapoartelor. 

Experienţa politică, cunoaşterea realităţilor din Transilvania şi Ungaria, 
l-au ajutat mult pe Vaida în perioada şederii sale la Paris. Rapoartele scot în 
evidenţă rolul său important în cadrul delegaţiei române, eforturile depuse în 
vederea atingerii obiectivelor propuse, opiniile sale în legătură cu stările din 
ţară, calităţile de fin analist şi atent observator al evenimentelor şi în aceeaşi 
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măsură al oamenilor, iar nu în ultimul rând apropierea de vederi dintre cei doi 
importanţi oameni politici. 

Prezentăm, în cele ce urmează, rezultatele parţiale ale unei cercetări care 
urmează să fie aprofundată. 

După cum este cunoscut, încă de la începutul lucrărilor Conferinţei, cele 
patru mari puteri, am numit Franţa, Anglia, S.U.A. şi Italia, şi-au asumat 
conducerea acestora, impunându-şi - prin presiuni, ameninţări şi intrigi -
voinţa lor micilor aliaţi, ale căror interese vitale devenise evide~t că aveau să 
fie cu greu luate în considerare şi respectate de către „cei mari". In legătură cu 
maniera de lucru a „celor cu capetele mari", cum le spune Vaida, şi modul în 
care decurgeau lucrările Conferinţei, în scrisoarea adresată lui Maniu la 1 VIII 
1919, Vaida nota: „Aici, la conferenţă, fiecare se gândeşte la interesele sale. 
Toţi sunt foarte ocupaţi, caută să evite aranjarea, ba chiar şi discutarea ori cărei 
chestii care nu sunt siliţi să o considere. Dacă situaţia îi sileşte, trăgănează 

luarea unei hotărâri clare cât timp se poate trăgăna, căci numai de cât caută 
fiecare să mâie apa pe moara proprie"2

• „Aşa se fac toate aici, alandala" -
afirmă cu altă ocazie. Iar în legătură cu tratamentul micilor ţări aliate, evocând 
şedinţa din 11 VII 1919, la care „cei mici" fuseseră invitaţi doar în preziuă, şi în 
care Clemenceau, preşedintele Conferinţei, „i-a tăiat vorba lui Vestnic", 
reprezentantul sârbilor, iar cehilor „le-a curmat expunerea", afirmă: „De 
bruscheţea lui Clemenceau am mai avut parte şi noi, ca toţi cei ce reprezintă 
state mici. Umilirea Sârbilor şi a Cehilor am resimţit-o ca o umilire şi a 
noastră"3 . 

Faptul în sine devenise nu doar de notorietate ci şi revoltător, încât 
Mareşalul Foch, „de partea noastră" la Conferinţă, sfătuia delagaţia română: 
„Căutaţi să fiţi tari, organizaţi-vă armata şi faceţi ceea ce credeţi că pretind 
interesele României, fără a mai întreba şi a cere permisie, grijind numai să nu 
ajungeţi în conflict cu interesele conferenţei. Pute-ţi fi siguri că ulterior veţi 
găsi aprobarea". Acelaşi sfat şi din partea generalului Berthelot: „Faceţi ce 
credeţi că este în interesul Dv bine de făcut şi numai întrebaţi pe nimeni"4

• 

La Paris, Vaida a înţeles că mai multe forţe influenţează desfăşurarea 
Conferinţei. Biserica romano-catolică şi francmasoneria, în rândurile căreia a 
intrat împreună cu alţi şase membri ai delegaţiei, erau două dintre ele, după 
cum menţionează Liviu Maior în lucrarea amintită5 • Din corespondenţa lui 
Vaida cu Maniu reiese că exista şi o a treia forţă, la fel de influentă şi puternică: 
evreii. „Clemenceau e înconjurat cu desăvârşire de ovrei", afirmă el în 

2 Arhivele Nationale - Direcţia Judeţeană Sibiu (în continuare A.N.-D.J. Sibiu), fond Alexandru 
Vaida-Voevod, dos. 7, f. 98. 

J Ibidem, f. 56 v. 
4 Ibidem, f. 14 v. 
5 Liviu Maior, Alexandru Vaida-Voevod între Belvedere şi Versailles (însemnări, memorii, scrisori), 

Bucureşti, Editura Sincron, 1993, p. 83. 
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scrisoarea din 18 VI 1919, iar Mandel (evreu), „secretarul omnipotent" al lui 
Clemenceau, „este interesat de mari speculaţii cu leii noştri", o afacere de care 
nu era străin nici Aristide Blanc şi care se făcea prin banca olandeză .. În 
scrisoarea din 14 VII 1919, în legătură cu tratatul minorităţilor, Vaida comunică 
lui Maniu: „Pe nimeni nu-l doare capul de soarta Saşilor, Şvabilor ori -
momentan - Maghiarilor. Toată generozitatea celor 4 se referă la ovrei". În alt 
loc precizează: „Fiind bolşevismul maghiar un imperiu ovreesc, ovreimea 
mondială îl susţine şi îl va susţinea cât timp va putea. Şi nu trebue uitat că 
această conferenţă a fost diriguită şi stăpânită de ovreii din culise şi de cei dela 
mesele verzi". Iar în scrisoarea din 25 VI 1919 face menţiunea că generalul 
Berthelot „este şi el nemângâiat că conferenţa stă sub conducerea ovreimei 
internaţionale"6 . 

Deşi convins că atitudinea ostilă („râncoarea") evreimii americane va fi 
greu de schimbat, intensifică contactele cu reprezentanţii acesteia, în primul 
rând jurnalişti. „Mâine - scrie el la 25 VI 1919- iau masa cu Wolfsohn, pe care 
l-am invitat dimpreună cu Dichter şi cu Eisemmann. Despre importanţa celui 
din urmă Ţi-am scris. Dichter e corespondentul Daciei şi ne-a făcut excelente 
servicii, fiind în legătură cu toţi gazetarii lumii mondene. Wolfsohn e de origine 
din Moldova, emigrat de 20 de ani în America. De prezent e Special 
corespondent international Jewish Press Bureau of New York. Ne poate fi de 
mare folos dar de şi mai mare stricăciune. I-am arătat că datoria ovreilor din 
România e să ne stea într-ajutor spre a-i asimila sufleteşte şi a netezi 
divergenţele. Dorul de răsbunare pentru trecut îi sfătuieşte rău. Continua lor 
agitaţie în contra Ţării va provoca un antisemitism feroce, atribuind opinia 
publică ovreilor subminarea suveranităţii statului la conferenţa de pace etc. etc. 
L-am dus şi la Brăteanu. Are să vie în România. Menajează-l şi împacă-l. E un 
omuţ mic, destul de simpatic. Dichter va pleca în Ţară spre a organiza o 
mişcare patriotică a ovreilor. Mihai să îi stea într-ajutor. Ar fi de mare 
importanţă meetinguri ovreieşti în Ţară, depeşi de solidaritate cu delegaţia din 
Paris, protest în contra violării suveranităţii statului şi a ruperei Bănatului, 
eventual trimiterea unei deputăţii încoace, care să se identifice cu noi"7

. 

Practica marilor puteri de a pune ţările mici în faţa faptului împlinit, de a 
emite sentinţe fără drept de apel, de a decide şedinţele la care acestea puteau să 
participe, uneori invitate în ultimul moment, a continuat pe toată durata 
Conferinţei. În acest context, agravat de faptul că delegaţia română continua să 
fie ţinută în afara discuţiilor referitoare la finalizarea tratatului cu Germania, 
speranţele ajung să se agaţe de acţiunile adversarilor, a ţărilor învinse, care n-au 
fost tratate cu nimic mai rău la Conferinţă decât micile state aliate Anrtantei. 
„Depinde foarte mult dela ceea ce vor face Nemţii - scria Vaida lui Maniu la 18 

6 A.N.-D.J. Sibiu, fond cit., dos. 7, f. 25 v, 55, 59 şi 14 v. 
7 Ibidem, f. 15. 

www.muzeuzalau.ro / www.cimec.ro



Iuliu Maniu în corespondenţă cu Alexandru Vaida-Voevod 241 

VI 1919. Dacă nu iscălesc, ni se îndreptează situaţia cu o lovitură. Căderea lui 
Clemenceau devine iminentă. Foch e de partea noastră, părerea lui va cădea 
decizător în cumpănă. Ca succesor al lui Clemenceau are unul dintre trei mai 
mari şanse: Briant, Barthout, Viviani. Ori care ar fi, e amicul nostru"8

. Pentru 
situaţia în care Germania semna tratatul, Vaida şi Brătianu au conceput un plan, 
pe care cel dintâi îl comunică lui Maniu, cerându-i aprobarea spre a-Lpune în 
aplicare: „Pentru cazul că (Brătianu-n.n.) se va retrage dela Confen:mţă va 
face-o printr-o declaraţie-protest, dându-şi demisia ca prim delegat. Declaraţia 
de sine să înţelege s-ar face în numele delegaţiei române. Vom întoarce deci 
solidari spatele acestei conferenţe. Dânsul îşi va da demisia - deja înintată M.S. 
şi ca şef de cabinet. Urmează noul cabinet, care va avea să-şi trimită delegaţii 
încoace. Dacă găseşti de bine voi fi din nou numit de ministru fără portofoliu, 
în noul guvern, şi ca delegat pentru conferenţă. Când va ajunge la iscălirea 
tratatului voi preda prim delegatului o notă de protest în calitate de şef al 
delegaţiei Consiliului Dirigent al Românilor din Transilvania, Bănat şi părţile 
româneşti ale fostei Ungarii, prin care voi declina solidaritatea iscălirei unui 
tratrat de pace mane, revendicând Banatul. Totodată îmi voi da demisia ca 
delegat. Prin aceasta ne-am rezerva dreptul de a revendica la timp potrivit 
Banatul". 

Dacă condiţiile impuse Germaniei „nu ne priveau atât de direct", cum 
afirma Brătianu, iar tratatul a putut fi semnat, cel cu Austria şi alături de el 
tratatul minorităţilor, a determinat retragerea şefului delegaţiei române de la 
Conferinţa de Pace, gest aprobat de Consiliul de Miniştri de la Bucureşti, 
prezidat de regele Ferdinand. În această problemă, Vaida s-a postat în opoziţie 
cu Maniu, prezent la Consiliu, căruia-i scrie: „Nu-mi pot explica atitudinea 
voastră decât că a-Ţi procedat conform dorinţei lui Brăteanu conştient sau 
inconştient. În loc să luaţi hotărârea de a-i da instrucţia, ca în virtutea 
plenipotenţei regale să procedeze, fiind prim delegat, conform trebuinţelor 

vitale ale Ţării, cereţi cu toţii să fie invitat a veni la Bucureşti"9 • Recunoaşte că 
„poate să fie bună tactica aceasta dilatorică", dar consideră că se ajunge într-o 
situaţie şi mai încurcată. Ideea lui, pe care o prezintă lui Maniu, era următoarea: 
„Brăteanu deneagă iscălirea tratatului de pace cu Austria, neacceptând violarea 
suveranităţii noastre. Protestează în contra nerespectării tratatului României cu 
aliaţii, a felului cum cei 4 au făcut diplomaţie secretă, cum statele mici au fost 
tratate ca inferioare de cele mari etc. etc. Întreaga Delegaţie română se retrage 
dela conferenţă. Sosind la Bucureşti îşi dă demisia. Urmează un cabinet sur. 
Take Ionescu vine ca prim delegat la Paris, dacă e să fie iscălit tratatul de pace. 
Dacă nu: Se compune un cabinet din toate partidele. Delegatul prim încearcă să 
obţină modificarea in melius a condiţiilor ce vor să ni le impună. Dacă nu 

8 Ibidem, f. 25 v. 
9 Ibidem, f. 11. 

www.muzeuzalau.ro / www.cimec.ro



242 ION ZAINEA 

reuşeşte: vine cabinetul sur şi iscăleşte ... În cazul acesta eu, ori altul, pe care 
l-aţi trimite, ar protesta în numele părţilor fostei coroane a Sf. Ştefan, unite cu 
România Veche prin hotărârea dela Alba Iulia, în contra semnării tratatului de 
pace. Bine ar fi ca şi Bucovina şi Basarabia să protesteze tot aşa la rândul lor. 
Spre acest scop ar trebui trimis de urgenţă un delegat Bucovinean, ori 
încredinţat Flondor, care e aici, dar nu are acreditiv de delegat. El ar protesta 
mai întâi. Apoi ar urma - când ar veni Ungaria la rând - delegatul Ardelean. Pe 
urmă Basarabeanul, căci e de prevăzut că şi Basarabia ar ciungări-o" 10 • 

Cine va alcătui viitorul cabinet devine din acest moment o problemă 
importantă pentru Vaida, asupra căreia el revine în mai multe rânduri în 
scrisorile sale către Maniu. Astfel, în scrisoarea din 18 VI 1919 scrie acestuia: 
„Toate informaţiile diplomatice asupra stărilor dela noi conduc întru a constata 
că un cabinet Take Ionescu ori Averescu nu poate urma. Take Ionescu, cred, nu 
prea are destui oameni la spate spre a iscăli şi avea destul sprijin în faţa 

situaţiei: a trădat chestia Bănatului şi primit o pace cu abdicare dela 
suveranitate de stat şi dela teritoriul garantat prin tratatul României cu aliaţii, 
cât şi reclamat prin adunarea dela Alba Iulia. Averescu nu se bucură la aliaţi de 
nici o simpatie; din contră. 

Rapoartele secrete ale legaţiunilor, emisarilor şi ziariştilor cari ne-au 
studiat, au creat aici o atmosferă care exagerează puterea Transilvănenilor. 
Astfel aud tot mereu din nou că Maniu va lua portofoliu prezidial şi de interne, 
eu îl voi primi al externelor etc. Nu am ezitat să declar categoric, că ţin o asfel 
de soluţie de cât se poate de neverosimilă. Nu cunosc destul de exact stările 
momentane de acasă. Nu cred însă ca Tu să te poţi hotărî a primi, chiar şi dacă 
M. S. ar stărui, iar ce mă priveşte pe mine ori pe alt ardelean, nu ţin de 
compatibil ca chiar un ardelean să iscălească o pace cu abdicarea de la dreptul 
nostru asupra Banatului. În discuţiile cu Brăteanu dânsul până eri a tot revenit 
asupra cabinetului Maniu. Eri, sper a fi reuşit să-l conving că nu e Maniu în 
situaţie de a scoate castanele din foc, cât timp nu dispune de o majoritate 
parlamentară la spate. Numai un cabinet sur, de funcţionari poate să-i 

succedeze lui Brăteanu - dacă ar pleca. Din toate punctele de vedere aşi crede 
de neoportun ca în fruntea unui asemenea guvern să stea Mişu" 11 (sublinierile 
în text). 

O săptămână mai târziu, în scrisoarea din 25 VI 1919, notează în legătură 
cu aceeaşi problemă: „Maniu ca prezident de consiliu! Faima să susţine. Eu îi 
asigur pe toţi că Maniu nu a mâncat ceapa cioarei. A trăda tot capitalul moral al 
Ardealului, personificat în Tine, în câteva luni de zile, şi a lua înaintea istoriei 
şi odiul de a fi iscălit abandonarea Bănatului, ar fi o sinucidere, fără momente 
atenuante. Nici mintea Ta sănătoasă nici interesul Regelui nu Ţi-ar permite să 

IO Ibidem, f. 11 v. 
11 Ibidem, f. 25-26. 
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te demonetizezi lipsind viitorul Ţării de forţele Tale depline, nădejdea tuturor 
celor buni"12

, iar la 4 VII 1919 scrie: „Takişti şi Brătenişti toţi ar dori să iei 
prezidiul de consiliu. Părerea mea Ţi-am comunicat-o şi sper că - chiar şi dacă 
Regele ar stărui - nu vei primi ca mărgăritarul valoarei şi reputaţiei Tale să fie 
sfărâmat între ciocan şi nicovală" 13 • 

În scrisorile sale, Vaida atrage atenţia lui Maniu asupra stării deplorabile 
a serviciului diplomatic şi consular românesc, atât de necesar în contextul 
repatrierii unui mare număr de români din S.U.A. şi a prizonierilor din Italia, 
Germania ori Rusia. Iată ce scrie în legătură cu acest aspect, la 18 VI 1919: 
„Serviciu consular nu există de loc, iar cel diplomatic e sub toată critica ... În 
tot serviciul României, pe la legaţii, nu este un singur consul de carieră. 

Materialul secretarilor de legaţii este de aşa încât nu poate fi întrebuinţat ... Nu 
intru în detalii, dar constat că dacă voim să existăm ca stat, va trebui cât de 
curând reformat şi reorganizat întregul serviciu diplomatic şi creată organizarea 
serviciului consular"14

• În scrisoarea expediată la 6 VII 1919, reluând problema, 
afirmă: „Tot serviciul diplomatic trebue reorganizat şi purificat. Stăpânesc stări 
medievale încât suntem de râsul lumii ... Afară de noi nu mai există stat în 
Europa care să-şi permită comoditatea de a nu avea serviciu consular şi de a-şi 
susţinea miniştrii plenipotenţiari şi când sunt incapabili, numai pentru că 
cheltuind ei zestrea nevestelor să cruţă tărâţele statului, prădându-i-se fărina" 15 • 
La fel, în legătură cu serviciul de cruce roşie: „Toate neamurile au comisii de 
cruce roşie cari să interesează de soarta conaţionalilor lor. Numai România, 
precum la Viena, nu este reprezentată, nici în Rusia". 

Inexistenţa serviciului consular şi de cruce roşie a agravat soarta 
prizonierilor români reântorşi din Italia, Germania şi Rusia, ori a românilor care 
doreau să se repatrieze din S.U.A. Românii din S.U.A., majoritatea ardeleni, au 
putut pleca mulţi dintre ei obţinând paşapoarte de la greci şi sârbi, dar adesea au 
fost debarcaţi în ţările respective. Din cauza lipsei de alimente şi mijloace, 
prizonierii români reîntorşi din Germania şi Rusia sufereau de foame, iar cei 
din Italia, care veneau împreună cu camarazii lor maghiari, erau pur şi simplu 
împiedicaţi de unguri să coboare din vagoane la Viena, fiind duşi cu forţa în 
Ungaria pentru a fi înrolaţi în armata bolşevică. 

Asemenea stări de lucruri nu-l puteau lăsa pe Vaida indiferent. Discută cu 
Brătianu, care-i trimite pe Pantazi şi V. Stoica la Washington pentru a organiza 
serviciul consular. Scrie lui Maniu să caute la Sibiu 2-3 tineri ardeleni cu studii 
juridice pentru a fi incluşi în acest serviciu, deoarece „cei din Ţară oricât de 
buni ar fi nu-i cunosc pe ţăranii noştri, sunt străini de firea lor, nimeresc greu 

12 Ibidem, f. 12 v. 
13 Ibidem, f. 29 v. 
14 Ibidem, f. 28. 
15 Ibidem, f. 32 v şi 33. 
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tratamentul" 16
• Propune lui Brătianu ca la Praga să-l numească, în acelaşi scop, 

pe Isopescu-Grecu, „ca fiind cel mai potrivit". Cere lui Maniu să stăruiască ca 
la Budapesta, Viena şi Berlin să fie numiţi ardeleni şi să obţină permisiunea ca 
să poată Consiliul Dirigent organiza, prin Ministerul de externe, serviciu 
consular ad hoc pentru repatrierea celor din America, întrucât de la Pantazi şi 

Stoica nu erau veşti. 
Deosebit de interesante, ocupând un spaţiu corespunzător în rapoartele 

către Maniu, sunt relatările lui Vaida în legătură cu întâlnirile avute cu ziarişti, 
politicieni şi oameni de afaceri, pe care încearcă să-i atragă întru susţinerea 
cauzei româneşti. Din cele scrise, reiese că a avut o bună relaţie cu presa, 
îndeosebi franceză şi americană. Între reprezentanţii mass media cu care a luat 
contact direct amintim pe Gibbons, „cel mai de seamă gazetar american", care 
la Paris a aranjat ca Brătianu să fie primit de Wilson, Wolfsohn şi Eisemmann 
amintiţi deja, reputaţi jurnalişti francezi, între care Jean Vignaud de la „Petit 
Parisien" şi Geraud Pestinax de la „Echo de Paris", care au refuzat cu 
amabilitate onorariile oferite de Vaida, care încercase tactica mituirii „învăţată 
în emeritata noastră patrie", dar au primit cu plăcere ordinul „Coroana 
României" în grad de cavaler, pe care le-a înmânat-o acestora mandatat de 
Rege şi Brătianu. „Nu-Ţi poţi imagina - scrie el lui Maniu - ce bucurie au 
aceşti republicani democraţi când primesc de la M.S. o decoraţie. Vigneaud nu 
mai ştia cum să mulţumească. De atunci mi-a mai mulţumit odată la telefon şi 
odată vizitându-mă spre a-mi arăta un articol înainte de a-l publica" 17

• 

În urma contactelor avute cu reprezentanţi ai marii finanţe şi marii 
industrii, francezi, englezi, italieni şi americani, tuturora „lăsându-le gura apă" 
bogăţiile României, îndeosebi ale Ardealului, Vaida scrie lui Maniu: "Am 
impresia că Italienii, Englezii şi Americanii să vor lua cu Nemţii la trântă 

economică, voind care de care să ne fericească". Francezii i-au părut lipsiţi de 
iniţiativă şi spirit întreprinzător. „De câte ori îi văd îmi vine aminte taurul 
nostru bătrân, care zadarnic a căpătat jobimbină şi zadarnic să freca juninca de 
el; a rămas cu pofta-n cui, neputând reuşi să ajungă cu cuiul în poftă" 18 . 
Sfătuieşte pe Maniu: „Noi să fim cu ochii în patru; cu toţi amici, profitând cât 
se poate de mult din prietenia lor inspirată de interes, spre a ne aranja finanţele 
şi a ne organiza viaţa economică" 19 • Intrucât englezii au luat iniţiativa, având se 
pare interes „să nu lase să se încuibe capitaliile germane la noi", recomandă lui 
Iuliu Maniu pe Wiliam Cozens-Hardy, consilier al M.S.Britanice şi membru în 
Camera Comunelor, care urma să plece în România în calitate de trimis al 
oficiului de externe englez, spre a studia stările economice de aici, îndeosebi 
din noile teritorii. Cum în discuţia avută cu acesta înainte de a pleca, în care l-a 

16 Ibidem, f. 28. 
17 Ibidem, f. 62. 
18 Ibidem, f. 35 v. 
19 Ibidem. 
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informat asupra situaţiei economice din Transilvania, au fost ridicate 
numeroase probleme, Vaida comunică lui Maniu: „La toate i-am răspuns să se 
adreseze, mergând la Sibiu, cătră Tine"20

. 

Aria problematică abordată în cuprinsul scrisorilor către Maniu este 
deosebit de amplă, iar aprecierile lui Vaida realiste, directe, uneori aspre. Ideea 
unei federalizări, pentru început economice, a statelor născute· pe ruinele 
Austro-Ungariei, pe care o susţineau „cei mari'', i se pare „o prostie zămislită 
din senilitatea lui Clemenceau, ignoranţa lui Wilson şi Lloyd George şi în plus 
din machinaţiunile ovreilor din jurul lor"21

• În mod detaliat sunt prezentate 
negocierile cu sârbii în probleme Banatului, evoluţia problemei ungare, 
discuţiile pe tema minorităţilor, încercările unor reprezentanţi ai iiSaşilor şi 

şvabilor din România de a obţine autonomia şi a crea o „Deutsche Mark", 
viitorul relaţiilor României cu celelalte ţări şi multe altele. Ne mai oprim asupra 
câtorva dintre ele, care ni s-au părut interesante. 

Relatând lui Maniu întâlnirea cu generalul Berthelot şi discuţia pe tema 
viitoarelor relaţii dintre noi şi Franţa, cel din urmă a lansat ideea ca românii să 
ceară de la Societatea franceză pentru amplasarea invalizilor de război să le 
recomande oameni care ar fi dispuşi să plece în România. „l-am răspuns - scrie 
Vaida - că găsesc ideea excelentă. Noi am înlocui astfel o parte mică a 
perderilor, am dispune de grădinari, vinţelari, lăptari excelenţi, dela cari ar 
putea învăţa mult poporul nostru. Eu aşi preferi familii cu cât mai mulţi copii, 
ca să profităm şi prin încrucişarea rassei. Nu ştiu câţi Români s-ar alege cu 
limba franceză, dar sunt sigur că în acest timp Francezii s-ar asimila, învătând 
româneşte ... Recomand ideea atenţi unei Tale"22

• În ce priveşte relaţii I~ cu 
vecinii din Vest şi Est, scrie lui Maniu: „Regret că nu faceţi nimic spre a 
promova apropierea ungurilor de noi" şi „Dacă e adevărat că Lenin a oferit 
pace României trebue încheiată. Cu atât mai uşoară ne va fi situaţia mai târziu" 

Altă dată, invitat împreună cu V. Antonescu şi soţiile la masă de Beneş şi 
Kramer, ajunge să se convingă de rolul important pe care l-au jucat la 
Conferinţă nevestele oamenilor politici. Iată, între altele, ce relatează el lui 
Maniu: „Doamna Vestnic îşi ţăsea dibacele ei intrigi politice, şezând pe un 
divan şi flirtând când cu unul când cu altul. E o femeie frumoasă, cam de 38-40 
ani, excelent conservată, de figură armonică din punct de vedere anatomic. Îţi 
întinde cu camaraderie mâna spre sărutare şi, ca Americancă, dispune de 
păşirea sigură. Averea ei mare şi pasiunea ei pentru politică le-a fost de mare 
folos Yugoslavilor. Casă deschisă, recepţii peste recepţii, sondări, persuadări, 
propaganda ajutată de tot arsenalul de care poate dispune o femeie de calităţi, 
aşa şi-a scos Dna Vestnic partea din lupta pentru ţara bărbatului ei. Tot 

20 Ibidem, f. 35. 
21 Ibidem, f. 26 v. 
22 Ibidem, f. 15. 
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respectul faţă de această deateră contrară, ovreică"23 . Consideră că noi am fi 
putut duce în luptă dame chiar superioare ei. „Mă gândesc la număroasele 
cucoane din Ţară cari îşi perd vremea cu petreceri banale, mondaine, fiind tot 
capitalul lor politic un morman de frase patriotice. Dacă Văcăreştii şi altor 
dame râvnitoare de a representa şi a servi causa li s-ar fi oferit posibilitatea 
materială de a susţinea saloane deschise am putea să fim mult mai populari 
decât Sârbii şi i-am fi putut bate chiar şi numai prin femei pe toată linia". 

Un spaţiu considerabil acordă Vaida în corespondenţa cu Maniu 
problemei Universităţii din Cluj. Primele păreri le comunică în scrisoarea din 
18 VI 1919 : „La Cluj - spune el - trebuie să concentrăm puteri cât de multe şi 
cât de bune. Numai pe profesorii universitari în funcţie, cari ar dori să fie 
aplicaţi la Cluj i-aşi numi definitiv. Pe cei noi numai pe un an, de probă. Altfel 
e cu neputinţă o selecţie. Concurenţii se vor îmbulzi - o văd aici. Tot omul care 
are rang academic, purtat de nobilul elan altruistic, speră să poată acapara o 
profesură universitară, spre a răspândi cultura în Ardeal. Am dat şi de 
exemplare cari reflectau la catedra de limba şi literatura română, expunându-şi 
generoasele intenţii faţă de ardeleni într-o limbă pronunţată pe nas, parcă ar fi 
uitat de-a binelea româneşte"24 . Revine în scrisoarea din 25 VI 1919, în care 
comunică lui Maniu că a discutat problema cu mai mulţi profesori universitari 
din Iaşi şi Bucureşti. „Am ajuns - spune el - la următoarele: I) Trebue să 
tindem ca nivelul românesc al Universităţii din Cluj să nu fie inferior, ci 
superior celui maghiar. 2) Să nu se comită aceeaşi greşeală ca şi la întemeierea 
universităţilor din Ţară, unde în loc să se aplice profesori buni din străinătate şi 
din Ardeal, au fost numiţi oameni slabi, din considerente politice şi de 
patriotism local. Au trebuit 30 de ani ca pe încetul să peară acea generaţie. 

Ce să se facă deci? Senatul academic e aservit partidelor. Colegiile 
profesorale ale facultăţilor de asemenea. Astfel ar trebui instituită sub prezidiul 
lui Branişte o comisie de 2, de ex. Bârseanu şi Ungureanu, ... care să intre în 
contact direct cu profesori distinşi din Bucureşti şi Iaşi (câte 2-3 de la fiecare 
facultate) şi să ţină o anchetă. Din România trebue aduşi toţi cei cu adevărat 
vrednici, cari sunt deja profesori universitari. De asemenea numiţi ca 
extraordinari oameni distinşi ca valori pedagogice şi şcientifice. Fără a proceda 
astfel ne expunem la o catastrofă culturală"25 . 

Cum, într-o discuţie cu Ion Cantacuzino, acesta i-ar fi adus la cunoştinţă 
intenţia Consiliului Dirigent de a numi exclusiv ardeleni la Cluj, mărturiseşte: 
„Nu cred să fie cu putinţă o astfel de îngustime de viziună şi de orizont. Totuşi 
m-am ţinut dator să-Ţi răpesc timpul cu cele expuse pentru a-Ţi atrage atenţia 
asupra lor, dacă poate s-ar manifesta atari veleităţi în anturajul tău". Ştiind cât 

23 Ibidem, f. 63 v. 
24 Ibidem, f. 28 v şi 29. 
25 Ibidem, f. 13 v şi 14. 
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este de greu să găseşti oameni potriviţi, recomandă lui Maniu pe juristul 
Eftimie Antonescu, pe publicistul Ion Pillat şi-i aminteşte că dr. Victor Babeş 
şi-a exprimat intenţia ca să treacă la Cluj pentru a organiza facultatea de 
medicină. „A nu-l aprecia pe un om de o valoare atât de epocală ar fi o prostie, 
a-l prefera din motive de ostracism politic de gaşcă ar fi o crimă". Îl caută la 
Paris, la Institutul Pasteur, pe prof. Levaditi, român de origine, ginerele prof. 
Istrate, ce se bucura în lumea medicală de un renume mondial, propunându-i să 
vină la Cluj. „A-l avea şi pe Babeş şi pe Levaditi la Cluj, ar însemna a ridica 
nivelul universităţii cu o lovitură la celebritate". Atrage atenţia lui Maniu că 
Levaditi şovăie din trei cauze „ 1) Ce e cu Babeş?; 2) Care-i va fi retribuţia? şi 
3) Vrea să vadă mai întâi Clujul". Are şi soluţii: lui Babeş săi se dea catedra de 
anatomie patologică, Levaditi rămânând pentru bacteriologie, pe lângă salariu 
să i se dea procent din vânzarea serurilor produse în institut, iar pentru călătoria 
la Cluj i-a pus la dispoziţie 3 OOO de Fr. „I le-am oferit - spune el - căci ţineam 

să înlătur or ce pedică ce s-ar fi opus călătoriei şi să-i dovedesc cât ţinem de 
mult să-l câştigăm ... Clujul şi Bucureştii trebue să devină Parisul orientului din 
punct de vedere scientific"26

. 

Deosebit de interesante sunt, de asemenea, aprecierile lui Vaida despre 
diverse personalităţi ale vremii cu care a venit în contact la Paris, inclusiv 
membrii delegaţiei române. Unii l-au impresionat mai mult, alţii mai puţin sau 
deloc. Aproape pentru fiecare însă are o însemnare ce-i pune în evidenţă o 
calitate, un defect, o trăsătură de caracter. Clemenceau e „moşul", Lloyd 
George „celebru prin ignoranţa lui în materie de gografie", iar Wilson este 
permanent „cu Biblia într-o mână iar cu cealaltă în busunarul deaproapelui"; 
aceştia sunt „babele de la Conferinţă". Despre Joffre spune că „îţi face impresia 
unui bun şi inofensiv burghez, unui „papa Joffre" (J6 ăreg bacsi)", în timp ce 
Mareşalul Foch „cu toată înfăţişarea lui tot de burghez, trezeşte în om senzaţia 
că stă în faţa gânditorului adânc, cinstit şi sincer şi de voinţă neânduplecată". 
Celui din urmă îi face un frumos portret, din care transpare admiraţia faţă de 
meritele militare ale marelui bărbat, crescut de iezuiţi şi foarte evlavios, şi 

regretul că valoarea lor n-a rezistat la impactul cu politica: „E un om de statură 
mijlocie, mai mic decât mine cu ceva, delicat, cu faţa suplă, palidă, plină de 
creţe, căreia îi dă o notă caracteristică trăsătura de durere din jurul gurei şi o 
jale adâncă în privire, care nu dispare nici atunci când zâmbeşte ori râde. Câte 
gânduri şi griji nu i-au zbuciumat creerii, câtă durere şi amar nu i-au sfâşiat 
inima! Soarta Franţei şi a lumei depindea dela ştiinţa, energia şi înţelepciunea 
lui. Grozavă glorie să-Ţi impună ursita o astfel de răspundere. Un fiu a perdut 
în răsboiu. Şi după ce a câştigat biruinţa a trebuit să îndure să fie dat de o parte, 
ca să nu stea în calea acelora cari cu dibăcie câşigată în luptele meschine 
politice, prădau la masa verde a păcii fructele victoriei lui Foch. Ce patriotism 

26 Ibidem, f. 65 bis v şi 66. 
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adânc, ce dragoste de neam şi de ţară, ce suflet plin de conştiinţă de datorinţă 
trebue să aibă omul acesta! Şi pe când politiceni ajunşi la influinţă prin 
linguşirea oamenilor politici îi bagă beţe în roate salvatorului lumei, pe când 
bărbaţii politici ajunşi în fruntea statului prin talentul lor retoric, prin iscusinţa 
lor în intrigă parlamentară şi prin aplicarea fără scrupule a mijloacelor 
demagogice îşi au biurourile în cele mai somptuoase sale pe cari mi-a fost dat 
să le văd cândva, pe atunci Foch şi Weigand muncesc în nişte odăiţe 

nesănătoase cu podele tocite de vechime. Şi şi-au făcut şi-şi fac pe deplin 
datoria"27

• 

Ceretti, trimisul extraordinar al Papei la Conferinţă, e „un om a cărui 
individualitate o simţi numaidecât" iar Geraud Pestinax „unul dintre cei mai 
temuţi şi mai reputaţi publicişti", în timp ce generalul american Tasker Bliss e 
„ca un buldog uriaş cu cap mare nemţesc", iar Hoover „alt american care 
râvneşte mult să ne acapareze exploatarea de petrol". 

Pe Brătianu îl apreciază în numeroase privinţe dar îi pune în evidenţă şi o 
trăsătură mai puţin pozitivă, aceea de om strâns la pungă. Pe lângă faptul că a 
decis să lase, în caz de părăsire a Conferinţei, numai 3-4 inşi din toate 
comisiile, i-a adus la cunoştinţă lui Caius Brediceanu că membrii delegaţiei vor 
primi retribuţia numai pe jumătate de lună. Stăruinţele lui Caius nu au avut alt 
rezultat decât că „mă voi cugeta". Cerându-i lui Maniu să-i trimită bani fără 
ştirea lui Brătianu, Vaida menţionează: „Nu-Ţi poţi face idee cu câtă zgârcenie 
procedează în chestii băneşti. Chiar şi sume pe cari, ori ce ar face, trebue să le 
dea, le dă numai când vede că nu mai are nici un chip de a le amâna 
lichidarea"28

• Nicolae Mişu e „diplomatul de carieră", "discret, cuminte, cu tot 
aşa de bogate experienţe de stări şi oameni pe câte unoştinţe de limbi", un 
„coloborator de primă valoare" dar cu temperament „de om resemnat'', C. 
Diamandy „cel mai clar cap între diplomaţii români", Ion Pillat „o minte ageră, 
cu o cultură foarte temeinică... de o forţă de muncă neobosită, priceput şi 

expeditiv", Eftimie Antonescu „uni.PI dintre consilierii cei mai excelenţi" ai 
delegaţiei române, Pelivan „om la loc", Ghiţă Crişan „un băiat· de primă 
bunătate'', Horia Petrescu are o „pregătire direct proporţională cu modestia" iar 
pe V. Antonescu îl vede doar preocupat „să nu cadă în dizgraţia lui 
Clemenceau". 

Foarte ocupat cu problemele Consiliului Dirigent şi pregătirea alegerilor 
generale, Iuliu Maniu n-a putut să-i scrie tot atât de mult lui Vaida, dar a 
încredinţat această sarcină lui Gh. Moroianu, secretarul său: „L-am rugat pe 
Moroian ca să te informeze regulat, spunându-i chiar lucrurile care are să-Ţi 
comunice". Problemele forte urgente le-a transmis telegrafic, aşa cum a 
procedat la sfârşitul lunii iunie, când a cerut lui Vaida să intervină pentru a 

27 Ibidem, f. 57 v. 
28 Ibidem, f. 13. 
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obţine schimbarea liniei de demarcaţie cu sârbii, care izola Reşiţa de restul 
teritoriului românesc, lăsându-i pe locuitorii acesteia la discreţia „agitatorilor 
din Budapesta"29

. 

Scrisori mai lungi a trimis puţine. De una, care nu se numără între cele 
aflate în posesia noastră, aminteşte Vaida în scrisoarea trimisă la 14 VII 1919: 
„Scrisoarea Ta ... îmi arată situaţia dela noi. Îţi mulţumesc pentru jertfa ce ai 
adus-o - rupt în zece cum eşti - scriindu-mi". Alta, în care răspunde unora din 
multele probleme ridicate de Vai da, îi adresează la 1 IX 191930

• Insistăm asupra 
acesteia din urmă, deoarece ea ne oferă reacţia lui Maniu la „stimulul" Vaida. 
Aflăm, pe de o parte, ce au însemnat pentru Maniu scrisorile din Paris trimise 
de Vaida: „Sunt nespus de mulţămitor pentru scrisorile Tale atât de interesante 
şi pline de informaţii preţioase pentru mine şi de mare valoare pentru judecarea 
în viitor a lucrurilor" şi cum apreciază activitatea acestuia: „Sunt cu toată 
admiraţia pentru lucrarea ce o desvolţi în Paris şi nu numai din scrisorile Tale, 
fără şi din rapoartele verbale ale celor cari vin din Paris, văd că lucrezi cu o 
insistenţă şi cu o sârguinţă pentru care toţi suntem datori cu recunoştinţă, care 
sigur, nu va rămânea". Se confirmă, pe de altă parte, faptul că cei doi gândeau, 
judecau şi apreciau lucrurile într-un mod asemănător: „E un mare noroc că am 
trăit împreună în viaţa politică decenii întregi şi astfel ne înţelegem în toate 
chestiunile atât de bine şi chiar fără a putea comunica, suntem absolut de acord 
în felul de a vedea lucrurile". Îl aigură pe Vaida că în problema maghiară 
lucrează deja în sensul propus de acesta, este de acord că viitorul guvern nu 
trebuie format de un ardelean, admite că un plebiscit numai în teritoriile în 
litigiu cu sârbii ar avea „un resultat nefavorabil pentru noi", că Biroul de 
informaţii din Berna trebuie susţinut iar noua lege electorală ar fi bine să 
prevadă un deputat la 50 OOO locuitori. Mai mult decât atât, cei doi oameni 
politici sunt pe deplin de acord că politica României, inclusiv la Conferinţa de 
Pace, avea nevoie de o schimbare radicală: ,,În special sunt cu desăvârşire de 
acord cu tine că, câtă vreme tactica Dlui Brătianu de până acum, de un fel de 
aşteptare, a fost bună şi întru toate de acceptat, de aici încolo trebue să se 
inaugureze o tactică cu totul alta, ceea a acţiunei, adică de a nu aştepta până la 
momentul când se va semna tratatul pentru a declara o criză, ci a intra în 
negocieri fără amânare pentru a schimba lucrurile întru bine, eventual 
pronunţându-se criza de guvern fără amânare, dându-i-se şi soluţie". 

29 Ibidem, f. 10. 
30 Ibidem, dos. 3, f. 106-107. 
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SIBIU-PARIS (1919-1920)-IULIU MANIU'S CORRESPONDENCE 
WITH ALEXANDRU V AIDA-VOEVOD 
(Summary) 

As representative of the Leading Council of Sibiu in the Romanian 
delegation at the Peace Conference, Alexandru Vaida Voevod kept in touch 
with Iuliu Maniu, President of the Leading Council to which he sent reports 
regularly. The latter contains references about the Romanian delegation's 
activity, the papers of the conference, discussions related to problems for 
Romania's interest. ln his turn, posted to the events, Iuliu Maniu could transmit 
to Paris accurate instructions. 

The reports, actually a correspondence between two old friends and 
collaborators, emphasize Vaida's important role within the Romanian 
delegation and conference, the efforts made in order to meet the expected 
objectives, his opinions about the state of the country, his qualities as a fine 
analyst and observer of the events and to the same extent of the people and last 
but not in the least his similar viewpoints to those of other politicians. 
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